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Cala Rajada 

Hem fet aquest número: 

Joan Rai 

Pep Terrassa 
Jaume Fuster 

Paco Galiàn 

Sebastià Ferrer 
Miquel Ferragut 

Llucià Rinyon 

Isidor Rodríguez 

Andreu Genovart 
Miquel Lliteres 

Berta Liesegang 
Nicolau Pons 

Cap Vermell , 
ofèreix les seves planes 
per a dUondre 
qualsevol opinió, 
notícia o xafardeig 
que que volgueu jà. 

Si teniu res a dir 
dels comentaris 
publicats, teniu a la 
vostra disposició les 
planes d'opinió i 

cartes al director 

Dipòsit legal 
1197/80 

Imprès a 
Blanc i Llis 
Cala Rajada 

Editorial 2 

La primera, venint de fora poble , la trobam a la carretera de son 
Servera-Capdepera, serveix de cruïlla: si agafam a l'esquerra arribarem 
al poble veïnat d'Artà, si ens decidim cap a la dreta podrem anar a ses 
Coves o a Canyamel. 

És, aquesta rodona, àrida, fins i tot desèrtica , coberta per terra de 
conreu reseca. Està adornada per quatre pedrotes que volen esser 
talaiòtiques; per tant. si alguna cosa volem que representi és el passat 
prehistòric de la nostra contrada, no gens mancada de runes d'aquella 
època de gegants . 

Voltam a la dreta i ens encaminam de cap a Canyamel, al fons la 
rodona que dóna pas, de cap a la dreta, a ca'n Simoneta i la cova dels 
Albardans i ca'n Simoneta de cap a l'esquerra a la platja i urbanització 
de Canyamel. 

La millor rodona del municipi, de Mallorca. d'Espanya, del món. I 
no exageram gens ni mica. Cuidada, mimada, fins i tot diríem que com 
cap altra. Forma un turonet ajardinat, amb un petit estany i uns bancs 
on, a les primaveres, s 'hi poden veure turístes asseguts i d'altres 
fòtoRraflant-la . La flanqueRen dos petits triangles ajardinats per a una 
millor distribució del trànsit rodat. 

La tercera , davant el camp de fi~tbol , és la més petita de totes. 
també la més temeuda pels conductors, ja que no és gens estrany veure 
artilugis rodants al seu damunt; li falten uns quants metres de radi per 
a resultar convenient als interessos dels automobilístes , que fe troben 
agra. Unes palmeres, un pal de télefon. garballons i altres herbes són 
els motius que l'ornamenten. 

Acabada fa un parell de dies, la de la benzinera. té la peculiaritat 
d'esser excèntrica respecte a l'eix de l'autovia. Regula el trànsit que 
davalla de Capdepera i el que puja de son Moll, a més dels vehicles 
que entren i surten de l'estació de servei. Està adornada també amb 
palmeres perquè els decorats de cartró pedra, als urbanistes del nostre 
Ajuntament, els agraden més que no és de dir. 

Per últim, confluència dc sis carrers, la de l'avinguda de Cala Agullu, 
consistent en una font impersonal, del caramull, sense més 
transcendència. En canvi, és la més popular de totes perquè han agafat 
el costum de remullar-s 'hi els jugadors del Escolar quan guanyen un 
trofeu. i també els seguidors del Madrid i el Barça quan el seu equip 
guanya una competició . 

Post-scriptum : Totes les rodones tenen els seus senyals de trànsit, 
element cultural urbà especialment apreciat per les autoritats 
municípals, que es dediquen activament al seu esment, manteniment, 
millora i reproducció. 
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F Jaça 
des 

Sitjar 

Atletisme 
La pista poliesportiva d'es 

Figueral fou, durant el mes de març, 
escenari de distints controls de promoció 
d'atletisme i federat. Sense entrar en 
detalls de les nombroses proves 
disputades, sí que volem deixar 
constància de la destacada actuació de 
dues atletes locals: Sandra Yaw i 
Claudia Troppa. 

D'altra banda, durant la Setmana 
Santa, el nostre recinte atlètic va ser la 
seu d'una estada de l'equip espanyol de 
400 metres, en les distintes categories, 
la qual cosa despertà una gran 
expectació entre els atletes i aficionats 
locals. Com que va coincidir amb la 
presència de dos equips d'atletisme 
alemany, bépodemdirque"EsFigueral" 
va respirar, per uns dies, el clima del 

millor atletisme. 
Sense sortir d'aquestes discipli

nes, donam compte que Melina Sagrera, 
confirmant el seu excel·lent estat de 
forma, va assolir el campionat de 
Balears de mitja marathon, també en el 
mes de març. 

Finalment, hem de ressenyar que 
les esportistes locals, Núria Serra i la 
mateixa Melina Sagrera, participaren 
amb el seu club, Ramis-Sastre, en el 
campionat d'Espanya de cros, celebrat 
a San Miguel del Camino (Lleó). Tot i 
la discreta actuació d'ambdues corre
dores, aquesta és una fita positiva per 
quant els permeté de conèixer de prop 
l'ambient de l'alta competició i assolir 
experiència de cara a futures 
confrontacions. 
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Donants de Sang 
Si el moviment es demostra 

caminant, la solidaritat es demostra 
dixant-s'hi la pell. O la sang, com fa 
Marigerma Melis, qui a hores d'ara ha 
arribat a les 45 donacions de sang per 
mitjà de la Germandat de Donants de 
Sang de les Balears. Tan altruista ac
titud li ha estat reconeguda en forma de 
premi consistent en un viatge a 
Catalunya. I també, encara que més 
modestament, li ho volem reconèixer 
des de Cap Vermell, en forma de 
testimoni escrit. Enhorabona. 

Inauguració 
El passat dia 16 de març, en el 

local de la Tercera Edat de Capdepera 
es va presentar l'exposició itinerant 
"Família i serveis socials. Qualitat de 
vida per a la vellesa". A l'acte hi 
assistiren un nombrós grup de socis de 
l'Associació "Ca Nostra", a més de les 
autoritats locals. Aquesta mostra 
s'integra dins un programa més ample, 
que inclou una sèrie de xerrades sobre 
temes de salut i benestar de la gent 
gran, de les quals donàrem compte en 
el nostre número anterior, i tot plegat és 
promogut pel Consell Insular de Ma
llorca. L'exposició consta d'una sèrie 
de panells en què s'informa del tipus de 
població de la zona de Llevant, dels 
serveis socials i assistencials amb què 
es compta, dels grups de suport i de les 
activitats específiques per al col· lectiu 
de majors. 

Llibre 
Per fi ha sortit a la llum, en forma 

de llibre, la tasca d'investigació 
premiadada per l'Ajuntament en la pri
mera convocatòria de les Beques de 
Cultura Popular, de 1997. La 
presentació va tenir lloc el passat dia 3 O 
de març i l'acte va tenir lloc a la biblio
teca de Capdepera. Sota el títol de 
Narracions tradicionals gabellines, 
l'equip integrat per Suso Rexach, 
Maribel V àzquez, i Magdalena i Maria 
Antònia Santandreu, recull una sèrie 
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de rondalles, llegendes, contarelles i 
anècdotes no publicades fins ara, que 
d'alguna manera venen a completar 
altres treballs d'aquest gènere i a 
salvar de l'oblit moltes narracions orals 
que eren a punt de desaparèixer. 
Amb aquest volum, segons paraules 
del bade, Joan Pascual, s'ençata una 
coHecció de llibres dedicats a temes 
locals . 

Asfalt 
A principis de març, tots ens 

veiérem sorpresos per un inesperat 
reasfaltat del carrer Elionor Servera. 
Ningú no sospitava que la principal 
artèria de Cala Rajada estigués tan 
malament i necessitàs mà de metge, i 
en canvi altres vies que és evident que 
es troben en molt males condicions, 
esperen esser sorpreses com la seva 
gemtana gran. 

A tot això, la rodona de la 
beminera ja funciona com a tal. Bé, 
rodo da no ho és ben bé, sinó més aviat 
el·líptica, i moltes dels qui pugen i 
dava.llen encara s'hi fiquen de cap, 
sense miraments. La sortida del nus, 
cap a Cala Rajada, és d'un gir de 
molts de graus, brusc, gairebé violent. 

Obres 
La temporada turí!;tica 

pròpiament dita, encara que avui en 
dia 110 se sap ben bé quan comença i 
quan acaba, ja és aquí. Amb la 
Setmana Santa es dóna el sus I i ja no 

són herbes. Com cada any, aquesta 
tret de sortida ens troba amb la 
freixura defora. Quan no són obres 
públiques són obres particulars, i sovint 
de les dues castes. Enguany -també -
és gros pel que fa a noves edificacions, 
de volums molt considerables i moltes 
d'elles en el vermell de l'ou. Sobta 
que, a mitjan més de març s'iniciïn 
obres com l'enderroc d'un edifici en 

p I 
passeig 
Gabriel 
Roca: la 
imatge 
no pot 
e s s e r 
pitjor. Se 
suposa 
que tot és 
confor
me a les 
ooimrre;_ 

però és 
clar que 
I e 

ordenances haurien d'esser més 
restrictives. Ca na Paca, o la casa del 
cap de cantó Ramon Franco/Isaac 
Peral, podrien haver quedat tal i com 
estaven, un estiu més. Mi'llor que així 
com estan ara ja hi estava. 

Immersions 
Un mes més, hem de parlar de 

Suso Rexach. Aquesta vegada per a 
referir -nos a la presentació a Manacor 
i a Barcelona del seu últim disc 

' "Immersions". En el primer d'aquests 
llocs, l'acte va tenir lloc en el Teatre 
Municipal, davant un públic nombrós 
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i entregat a un músic cada dia més 
madur. A la capital de Principat, va 
oferir una roda de premsa a l'Espai 
Mallorca, el dia 12 de març i una 
actuació a la Sala Tarantos, el 
divendres dia 19. Aquesta última va 
comptar amb la presència d'una 
quarentena de seguidors desplaçats 
des de Mallorca. A aquests 
incondicionals, en S uso els vol agrair 
tot el suport rebut. Queda dit. 

Premi 
Carme Planells, assessora lin

güística de l'Ajuntament, està 
d'enhorabona. Per a ella ha estat. 
enguany, la beca del C.I.M. d'ajuda a 
la creació de textos teatrals en català. 
Es tracta d'un projecte que ara haurà 
d'acabar d'enllestir i presentar a 
l'esmentat organisme. El qual, agegim 
nosaltres, esperam veure representat 
ben aviat. 

Sanitat 
El Govern ha autoritzat, a 

proposta de la Conselleria de Sanitat 
i Consum, la signatura del conveni 
amb l'Ajuntament de Capciepero per 
a dur a terme les obres d'ampliació del 
centre sarritari,Jes _quals suposaran 

una inversió de 59' 1 milions de 
pessetes. Amb aquesta inversió, el 
centre sanitari de Capdepera disposarà 
d'un total de 850 metres quadrats i de 
tres noves consultes per a urgències, 
dues consultes més de medicina ge
neral i tres més per a infern1eria, així 
com una consulta per a la comare. 
Les obres tambépennetran l'ampliació 
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dc Ics sales d'espera 1 millorar l'equipament 
actuaL amb la incorporació d'un sistema d'aire 
condicionat i l'habilitació d'un ascensor per 
superar Ics barreres arquitectòniques de l'actual 
edifici Aquestes obres es finançaran nu~jançant 
un Pla JO 

Aquestes millores. quan es concretin, 
suposaran una major comoditat per als usuaris, 
sense cap augment. però. dc l'asistència sanitària 
que se'ns ofereix ni dels horaris d'atenció 
D'altra banda. aquest eufemisme del Pla I O vol 
dir que. dc moment les obres les hem de pagar 
els gabcllins i que. durant deu anys. la e onselleria 
ens amrà tomant part dels doblers Sense 
interessos. I moltes dc gràcies I De res I 

Reconeixement 
El PSM. amb motiu dcl22è. aniversari i 

de la convenció anual del partit. va fer entrega 
dels premis que va instituir per a guardonar 
aquelles persones o entitats que més s'han 
destacat en diversos àmbits de la vida ciutadana. 
Entre els guardonats d'enguany s'hi compta la 
Coordinadora de Premsa per a la Recuperació 
del Tren. dc la qual Cap Vermell n'és membre. 
La recollí el membre de l'equip de "Bellpuig". 
d'Artà. en Climent Obrador Per la part que ens 
toca. molt<.:s gràcies. 

Plaça 
A més d'interminables i cares_ les obres 

dc la plaça de l'Orient no enamoren. Dc moment, 
es limiten a una superficie gris_ plana_ uniforme_ 
sense gens ni mica d'encant. Haurem d'esperar 
a veure'n els acabats per a un judici definitiu_ 

s 

però_ dc moment. Dc moment s'han carregat. a més. el pedrís on tants 
dc gabellins hi han passat l'estona. que fins i tot va inspirar una secció 
d'aquesta revista. Els nostres personatges, en Roc i en Bartomeu. 
n'estan molt emprenyats. 

Col·laboració 
A partir d'aquest número s'incorporen a Cap Vermell uns 

personatges que ja han anat fent camí a altres publicacions i han assolit 
una certa fama . Es tracta d'ELS GORANS_ dc Miquel Piris i Catalina 
Estelrich_ els quals van posant el dit a la nafra dels aspectes més 
punyents dc l'actualitat . Aquesta és una coHaboració totalment 
desinteressada d'aquests creadors. als quals els l'agraïm molt 
sincerament. 

Setmana Santa 
Les manifestacions més cridaneres d'aquests dies foren. com 

sempre. les distintes processons . A l'escalfor dc la trabada de confraries 
celebrada recentment a Capdepera. els nostres penitents desfilaren 
pels carrers de Capdepera i Cala Rajada. amb nombrosa pwsència 
d'espectadors estrangers en el segon cas I a més. amb la incorporació 
dc les típiques "saetas" andalusses. com a demostració del que algú 
anomena "mestissatge"_ i d'altres en diuen substitució cultural. 

A banda d'això. els actes pròpiament religiosos. resultaren molt 
concorreguts. com també sol ser habitual . 

r " 
Exposició 
de brodats 

1999 

\. 

12al25 
d'abril 
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Carta oberta als mallorquins i les mallorquines sobre el 
desenvolupament actual de l'illa 

(Esborrany de projecte) 
!.Introducció. És un fet evident que en els últims 

decennis s 'han produït a mallorca uns canvis molt 
importants, els quals capgiraren la forma de vida tradicio
nal. Amb el turisme, Mallorca deixà de ser una terra pobra 
i d'emigrants per convertir -se en una terra rica i acollidora 
de gent. El turisme canvià radicalment moltes 
antigues formes de vida i de producció. El canvi no 
s 'ha aturat encara. Cada dia augmenta el nombre de per
sones que vénen a viure a Mallorca. Molts d'immigrants 
castellano- parlants, i fins i tot llurs fills i néts, encara no 
s 'han integrat. Els europeus, sobretot els alemanys, estan 
comprant terres i cases arreu (es diu que quasi el30% de 
l'illa els pertany, i el procés segueix creixent). Nombrosos 
magrebins, africans i sud-americans s'han instaHats en
tre nosaltres. Alguns mallorquins se senten estranys dins 
la pròpia terra i hi ha habitants de l'illa que no reconeixen 
la llengua i cultura de Mallorca. S'està edificant per tot 
arreu . El camp es troba pràcticament abandonat. Es 
preveuen milers de nous habitants. Tot està sotmès a 
1' especulació del mercat. Però també hi ha un ressò 
popular que, amb seny, reclama una planificació més 
racional i justa. De la reflexió d'avui depèn, concs, en 
gran part I' acció que cal posar en pràctica per viure en 
una terra millor. 

JUSTÏCIA I PAU 

2. Creixement o destrucció. Els anys cinquanta 
com ;nçaren a arribar turistes a 1\ [all orca de forma massiva. 
De llavors ençà el seu nombre ha augmenta cada vegada 
mé~,. essent molts milions els que cada any passen un temps 
en aquesta terra. Igualment cre1:x el nombre de residents 
estrangers, havent-se format a l'illa colònies de diferents 
ètnies o nacionalitats. Entre aquest grups el més important, 
per nombre i per poder econòmic i cultural, és el dels 
alemanys (prop de 4.000) . Mallorca ha deixat de ser una 

terra agrícola, com ho havia estat durant centúries. El 
nostre camp es troba pràcticament abandonat i només és 
comeat en una petita proporció. Gran part de la indústria 
mallorquina ha tancat o s'ha reconvertit al procés turístic. 
Des de l'ingrés en la Comunitat Europea la nostra terra 
sembla destinada a convertir -se en residència dels europeus, 
per a la qual cosa no s'escatimen esforços. Hem arribat al 
punt de tenir gran part de la costa totalment construïda. 
També els pobles i terres de l'interior sofreixen una 
especulació pujant. El "boom" constructiu no cedeix. Els 
treballadors forans no deixen d'arribar. Els mitjans de 
transport han saturat carrers i carreteres. Elements vitals, 
com són I' aigua i el sòl, no troben prou garanties de 
quantitat i qualitat. Mallorca, emperò, està produint molta 
riquesa. El més preocupant de tot és que el procés de 
creixement sembla no haver-se d'aturar per ara, 
convertint-se el mateix procés de creixement en el 
més greu perill d'autodestrucció. L'atractiu de Ma
llorca ha estat sempre la bellesa natural, el clima, la 
tranquil·litat, els costums tradicionals, 1' acollida als vinguts 
de defora i els preus econòmics interessants. La situació 
actual fa situar molt diferentment aquests antics valors, 
àdhuc presentar-los de fuuua wuLiatlü.:Lòria. És urgent 
que els mateixos mallorquins. SI ESTIMAM LA 
NOSTRA TERRA, ens plantegem , clarament i amb 
exigència, quina terra volem i com l'hem de conser
var. O és que els poders forans són per ventura ja tant forts 
que ens poden impedir fer aquesta reflexió ? 

3. Tenim llengua i cultura pròpies. El procés 
actual també duu a la desintegració de la nostra llengua i de 
la nostra cultura. Cal tenir idees clares i actuar 
conseqüentenment. Vegem alguns fets. 
.Molts de mallorquins, amb una minvada informació cultu
ral, neguen que la nostra llengua sigui la catalana, provocant 
així un enfrontament intern molt destructiu. L'única solució 
possible és estimar de veritat la nostra parla i formar-se 
correctament mitjançant la història i la lingüística. 
. Altres mallorquins desconeixen que a finals del segle 
XVIII els habitants de Mallorca tingveren lleis i privilegis 
propis i que la llengua de l'illa era només la catalana. Tot 
això fou arrabassat perquè perdérem una guerra. Només 
fa pocs anys que ens n'han restituït una part. 
. Amb el creixement turístic s'han instal·lat a Mallorca 
molts de milers de immigrants castellano-parlants i d ·altres 
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cultures. A causa de l'ingent nombre dels arribats, a la 
manca d'una política organitzada i eficaç de molts 
d'estaments públics i a la falta de conscienciació i 
autoexigència del mateix poble mallorquí, molts immigrants 
no s 'han integrat encara a la llengua i a la cultura de 
Mallorca. 
. Noves generacions de mallorquins, no valorant 
adequadament els valors autòctons, deixen d'utilitzar 
normalment el propi idioma posant en perill la seva 
supervivència i obliden l'aforisme que diu: " El poble que 
perd sa llengua , perd sa identitat". 
És urgentíssim actuar decididament també en el camp de la 
llengua i la cultura. Parlar "mallorquí" a Mallorca no 
s'ha de considerar mai una concessió o a un privilegi; és 
un dret i és un deure que ha de ser assumit 
conscientment per aquells que han nascut o han elegit 
lliurement viure a Mallorca. 

4. Cal no vendre la terra. Sempre s 'han venut i 
comprat cases i camps. Ja fa anys que arriben estrangers 
i s ' instal-len entre nosaltres; sempre els ha agradat el nostre 
país. Ara bé, mai com ara s'havia vist una venda i una 
compra tan generalitzades de les millors cases i terres de 
Mallorca. Quan hom ven, vol treure'n el millor guany 
econòmic. No és, doncs, estrany que es vengui a qui paga 

7 

l'objectiu, constantment mantingut per molts polítics, 
d'augmentar els guanys econòmics ha prevalgut 
generalment sobre la defensa dels drets i de les llibertats 
fonamentals de la nostra terra i de la nostra gent. El repte 
actual és clar: calen lleis, valents i aplicades, que 
garantitzin els valors de la cultura autòctona, del 
progrés equilibrat i de la integració respectuosa de 
tots els habitants de Mallorca. Hem d'esperar que els 
servidors del poble sabran trobar camins legals adients; les 
lleis neixen de les necessitats i han de servir sempre els 
ciutadans. Mallorca requereix ara aquest esforç i servei. 

més . Però resulta que els europeus - en aqust cas predo- 5. Els reptes actuals. Hom no pot ser neutral davant la 
minen els alemanys a causa de 1' alt valor adquisitiu del situació que vivim: 
marc- són els qui més poden pagar, oferint molt per damunt • o es col·labora en l'actual desenvolupament sense 
de les possibilitats dels mallorquins i provocant una alarmant límits que tenim: tot es pot vendre, tot es pot construir, 
pujada dels preus. Així tenim actualment una gran part de hi ha lloc sense fi per a tothom qui arribi, el valor 
les terres i cases de Mallorca venudes als estrangers, fonamental és el guany econòmic, 
essent els alemanys els qui tenen en mans seves més d'w1 • o es promocionen amb exigència els valors de respecte 
25 %de 1' illa. I la venda i la compra continuen no se sap fins a la natura, servei al poble i integració plena de tots els 
quan. Som europeus i anam cap a una positiva integració seus habitants. 
del continent, però la unitat dels països mai no es pot fer Hem arribat a una dependència exterior cada 
sacrificant els drets bàsics constitutius dels seus diversos dia més gran. Des de fora ens és planificat quasi tot. Per 
pobles, sobre tot dels més petits i pobres. ¿Hem de a una actuació més lliure i responsable ens cal assumir 
remmciar els mallorquins a la nostra terra, a la nostra plenament el repte de la pròpia autonomia en les decisions 
culhtra i a la nostra identitat davant el domini d'altres ciutadanes. 
gent;, llengües i cultures ja presents dins l'illa? Això 
serà prest una realitat si els nous habitants de Mallorca no 
s'integren (el seu gran nombre ho dificulta molt), i si els 
mallorquins no adoptam una postura clara i activa de 
DEFENSA DEL LA NOS TA TERRA I DELS NOSTRES 
COSTUMS. Cal aturar la venda massiva de cases i 
camps. Mallorca no serà dels alemanys si els mallorquins 
no }<)..venem. En tot cas podem llogar, però mai vendre! 
L' actitud de resistència i valentia, davant propostes 
econòmicament enlluernadores, pot esdevenir ingènua o 
heroica. És per això que els ciutadans necessitam urgentment 
una decidida i immediata actuació dels poders polítics i dels 
estaments oficials més propers al poble. Opinam que 

A la nostra terra s 'ha creat tanta riquesa que avui 
les Illes Balears encapçalen el nivell productiu més alt de 
1 'Estat Espanyol. Ara bé, aquesta riquesa només es 
manifesta en un nucli dc població que escandalosament 
frueix els seus guanys enfront d'una gran quantitat de 
pobres, que arriba al 16% de la població (Estudi de 
Càritas "Condiciones de vida de la población del 
Archipiélago Balear ", 1998). És urgent equilibrar aquestes 
greus desigualtats socials; a Mallorca hi ha suficients 
mitjans per fer-ho. 

Els treballadors immigrants representen una 
part considerable de la població actual. Sense ells no 
s 'hagués pogut desenvolupar Mallorca econòmicament. 



col-laboració 

Cal dir, però, que en gran part els peninsulars i llurs 
descendents no s'han integrat prou dins la nostra 
cultura tradicional i popular de l'illa, ni han assimilat la 
nostra llengua. El repte és: o es consolida la situació actual 
que tendeix cap ala castellanització general i a una creació 
de calls o "ghettos" separats del poble mallorquí, o es posa 
en pràctica un gran esforç per integrar en la llengua i els 
costums de Mallorca tots els seus habitants, la qual cosa es 
va fer amb naturalitat els segles passats i encara és possible 
fer-ho si són emprats els mitjans adequats. No basta 
1' actual ensenyament de la llengua insular que es fa a les 
escoles. Avui cal oferir també la mateixa integració als 
arribats de fora de 1 'Estat Espanyol: europeus, magrebins, 
africans, sud-americans, etc. 

Els mallorquins tenim un mitjà molt útil per a la 
renovació. Es tracta d'elegir democràticament els 
nostres representants polítics més adients. Cal trobar 
persones disposades a donar uns anys al poble mallorquí: el 
temps de la legislatura. Per aquestes persones la política ha 
de ser un servei a la terra i al poble de Mallorca, mai un 
lluïment personal o un enriquiment privat, com 
malauradament pot succeir. Conseqüentment els partits 
han de possibilitar el pluralisme polític, la participació crítica 
i constructiva del poble i el servei autèntic a Mallorca. 

6. Comprensió i convivència. Conscients de les 
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nombroses dificultats existents, volem igualment deixar 
palès un crit d'optimisme i d'esperança. Malgrat moltes 
coses es fan malament en aquest país, mai com ara hi havia 
hagut tantes persones esforçant-se per a la renovació de la 
nostra terra i per l'aprofitament dels seus valors. El treball 
a fer é gran, però el fruit esperat és encara major: són milers 
de ciutadans que reclamen el que és seu, i ho estan obtenint. 
Per la pressió popular s'aconseguí tenir un Parc de la Mar 
a Ciutat, no s 'urbanitzà Cala Mondragó ni Es trenc, se salvà 
la Dragonera es va preservar la serra de Tramuntana i 
altres espais naturals, es protegí 1' arxipèlag de Cabrera, ... 
Enguany, dia 9 de maig, ala "IV Diada Popular per a la 
Llengua, la Cultura i l'Autogovern", cinc mil persones 
davant l'Ajuntament de Palma, reivindicaven: "Som un 
poble. Tenim uns drets. Els volem ara. Plantem cara!". 
El camí a fer és llarg i cal fer-ho amb "amorència", utilitzant el 
vocable inventat per Ramon Llull, "fill major de nostre raça", qui unia en 
un sol terme "amor" i "ciència". Cal avançaren els camins del diàleg, 
deia comprensió i deia convivència, sense descuidaren cap moment 
les exigències d'equitat i de solidaritat entre tots els habitants de 
l'illa,compartint així un mateix ideal i un treball comú: CONS
TRUIRARAUNAMALLORCADEPROGRÉS,PAUIJISTICJA! 
Tan de bo el tradicional seny mallorquí, fet d'amori de saviesa, ens ajudi 
sempre. 

COL .. LABORA AMB LA CAMPANYA 

TOT PER A FOTRE~Ho· TO:T 



Informe 

KOSOVO 
Felip Esteva, regidor muncipal pelP. S.M. -Entesa Nacio

nalista, ha presentat recentment distintes iniciatives adreçades 
a l'adopció de distintes mesures d'ajuda als damnificats del nou 
conflicte bèlicdels Balcans. Reproduïm textualment: 

La població de Kosovo, un país que forma part d'Europa, 
toma esser colpejada durament pels efectes d'una violència 
irracional, en molts d'aspectes genocida. El Kosovo és una nova 
víctima dels conflictes que afecte la regió dels Balcans, una zona 
on les ferides de les guerres recents encara no han estat 
sicatritzades, a causa de la persistència de situacions i 
comportaments que segueixen conculcant els Drets Humans i 
dels pobles internacionalment reconeguts. La impunitat dels 
acusat de crims contra la humanitat explica que, malgrat la guerra 
a Bòsnia es doni per oficalment acabada, la pau encara no es troba 
plenament instal·lada en les ments i les consciències de molts de 
ciutadans de l'ex-Iugoslàvia. 

Avui. un altre poble, el kosovar. pateix una vegada més 
els efectes d'un conflicte violent i, fins i tot. cruel, pel sol motiu 
de voler ser ell mateix, i no serbi. 

Les televisions i altres mitjans de comunicació social ens 
mostren repetidament. davant els ulls europeus, les imatges dels 
milers de ciutadans que són víctimes de la intransigència, la 
intolerància i la violació dels Drets Humans més elementals. Però. 
aquesta vegada es produeix amb l'agreujant que el conflicte del 
Kosovo ha esclatat després que la majoria dels governs europeus 
s'haguessin compromès a no permetre mai més, en terres europees, 
la repetició de les atrocitats anteriorment viscudes en el conflicte 
de Bòsni<J. Per <JtlJr<Jr Jlll<J nov;¡ neteja ètnica, alguns governs 
parlen d'assumir el dret d'invervenció humanitària. Tanmateix, 
mentre els estats membres de la Unió Europea dubten sobre 
quines són les mesures més efectives per aturar el conflicte, els 
agressors de sempre practiquen la política dels fets consumats 
que, com en casos anteriors, ha derivat en l'enfortiment dels 
partidaris dels nacionalismes estatals excloents i violadors dels 
drets d'altres pobles. 

Capdepera no s'ha de sentir indiferent o passiva davant 
el conflicte del Kosovo. La creixent sensibilització i conscienciació 
existent davant les situacions de violació dels Drets Humans i 
dels pobles, ha d'implicar les institucions públiques a impulsar 
accions solidàries i compromeses a favor del Kosovo. 

Per tot el que s'ha expressat, el PSM-EN de Capdepera 
presenta la següent moció a la consideració del plenari municipaL 
a fi que es prenguin els següents acords: 

1) EÀ'J>ressar la solidaritat del poble de Capdepera amb el 
poble del Kosovo, que pateix directament els efectes d'un conflicte 
injust i violent. 

2) Promoure una campanya institucional a fi dd'aconseguir 
fons per a ajuda humanitària i així contribuir a pal·liarels patiment 
de les víctimes. 

3) Reafirmar i reclamar, davant les institucions 
internacionals i estatals amb competència o responsabilitats en 
aquest conflicte, l'obligació i la necessitat moral de reconèixer, 
mantenir i defensar els Drets Humans i dels pobles reconeguts 
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en la Declaració Universal dels Drets Humans i els pactes 
internacionals sobre drets polítics, econòmics, socials i culturals 
aprovats per les NN.UU. i que fan part del dret internacional 
general. 

4) Intercedir davant de la comunitati internacional per tal 
que el poble del Kosovo pugui decidir sobre el seu futur col·lectiu. 

5) Remetre els acords als organismes internacionals 
implicats. 

CalaRajada,6d'abrilde 1999 

foto: EL PAÍS, dilluns 5 d'abril de 1999 

En aquest mateix sentit, el PSM-EN de Capdepera 
ha presentat a l'Ajuntament una iniciativa per tal de recollir 
fons sota el lema de I' 1% pel Kosovo. Aquesta campanya 
es podria estructurar de la següent manera: 

l.- Recaptació de fons a través de comerços, bars 
i restaurants, en la qual es proposa la donació de l' l per cent 
de la caixa al llarg de quinze dies. Es lliuraria un distintiu als 
establiments col-laboradors. Els fons s'ingressarien en un 
compte corrent obert per l'Ajuntament a tal efecte. 

2.- En tot moment, s'informaria als establiment 

adherits sobre el destí dels doblers recaptats i la ONG 
encarregada de canalitzar l'ajuda. 

3.- La campanya s'obriria també als particulars que 
hi volguessin contribuir amb aportacions voluntàries. 

Aquesta és uha primera idea oberta a modificacions, 
apliacions i millores que hom vulgui introduir-hi. 

Se sol·licita una reunió de la comissió municipal de 
Sanitat i Benestar Social per tal de tractar la proposta. 

Nota de Cap Vermell.- Recollint la convidada 
del PSM, ens permetem suggerir la possibilitat 
d'instal-lar una sèrie de lladrioles que es podrien 
posar en centres públics, hotels, restaurants, bars i 
comerços, on hom hi podria .fèr directament la seva 
aportació. 



Col·laboració 

El passat 21 de març va tenir lloc la U Trobada de 
l'Obra Cultural Balear, a Lluc, amb més de dos mil 
persones, tot preparant -donant el sus!- la V Diada per la 
Llengua 1999, que, el proper dia 8 de maig, servirà de 
culminació del Correllengua d'enguany. Hi haurem d'anar, 
per més que, d'aquesttipus de manifestacions reivindicatives 
dels nostres drets fonamentals, sempre he dit que les 
millors són les que no es convoquen per innecessàries.Per 
desgràcia, però, no ens queda més remei que fer-nos senlir, 
que aixecar la veu, que reclamar justícia i equitat, davant 
la permanent conculcació dels nostres furs. 

Enguany, l'O.C.B. posa l'accent en la incorporació 
dels immigrants a la tasca de recuperació de la nostra 
cultura i la nostra llengua, malmeses pels vents de la 
història. A Lluc s'hi incorporà el president de la casa 
regional de Múrcia i molts d'estrangers adaptats a la vida 
illenca, representatius de com, sense renunciar a les arrels, 
es poden estimar, respectar i compartir la cultura i la 
llengua d'acollida. 

Temps enrere, fins i tot en els períodes més obscurs 
del franquisme, la llengua catalana no va recular entre la 
població i es va mantenir com a vehicle normal de 
comunicació entre la població. Avui, en canvi, quan la 
democràcia hauria d'haver-ne assegurat la seva normal 
pervivència, és quan la reculada és més forta. És cert que 
s'han fet passes en algun aspecte, com l'educació, però 
això, com bé es veu, no basta. L'Estat mai no ha assumit 
amb convicció el seu plurilingüisme; més aviat ha seguit 
mantenint una concepció monolítica i irreductible quant a 
l'hegemonia del castellà, llengua aquesta que se segueix 
imposant com a obligatòria per a tots els ciutadans. 

I no sols no ha assumit la seva condició plurilingüe, 

10 

sinó que, en tots els casos en què la legislació li ho ha 
permès, l'Estat ha adoptat una actitud bel·ligerant, molt 
especialment contra el català en tant que llengua viva i 
reivindicativa dels seus drets. La guerra lingüística de 
l'Estat espanyol contra aquests drets d'una part de la 
ciutadania està ben documentada, no hi valen excuses, i 
d'ella se'n col-legeix l'actitud del mal pare, que, mentre 
avicia alguns dels seus fills per expressar-se amb veu 
pròpia, castiga els altres per fer el mateix. I aquest mal pare 
vol, a més, que tots els fills l'estimin per igual, i no pot 
entendre que els fills discriminats sense cap raó n'estiguin 
ressentits. 

El dia 8 de maig haurem de tomar a sortir al carrer. 
L'Obra Cultural Balear ens convida a dir, un any més, que 
volem exercir de ciutadans normals, que com a fills d'un 
mateix pare volem tenir els mateixos drets que els altres 
germans. I per això, aquesta vegada es convida molt 
especialment als nous mallorquins, a aquells qui, a la 
segona meitat del segle XX han escollit aquesta terra per 
viure. Se'ls convida a fer-nos costat, a ajudar-nos a 
recuperar tot el que ens ha estat segrestat. Sense el món 
de la immigració no ens en sortirem: o l'implicam en la 
nostra lluita i el convencem que és la seva, o ens ensorram 
tots plegats. 

Per desgràcia, sembla que no podem comptar amb 
bona part dels nostres governants, amb els d'aquí. El seu 

. discurs, reiteradament, parla de convèncer i de no imposar. 
Valga'm Déu! Com si la història del castellà en terres de 
parla catalana no hagués estat ahir, no fos avui, i no 
pretengués esser demà, la història d'una imposició pura i 
dura. Hem de repetir una vegada més el significat del 
concepte colonització? Convèncer algú perquè faci una 
cosa detenninada és fer-li'n veure la necessitat. I això 
suposa legislar, amb valentia, fins als límits que la llei 
permeti, i significa intentar millorar aquesta llei, i significa 
voler que la llei es compleixi. 

Però les nostres autoritats d'aquí, en lloc d'anar al 
bessó del conflicte - castellà/català - ens distreuen amb 
guerres de modalitats, de peculiaritats, de particularismes 
i de localismes. Semblen feliços intentant fer bocins la 
nostra llengua, com a forma segura d'anihilació. Ens volen 
confondre d'enemic, volen que pensem que els problemes 
per a la nostra llengua vénen de Barcelona en lloc de 
Madrid. I s'ha de dir que ho fan bastant bé, que aquesta 
cerimònia de la confusió els surt prou bé i molts ja no sabem 
on tenim el nord. 

El dia 8 de maig, tots a Ciutat, amb l'Obra Cultural 
Balear. No podem defallir. Fins aleshores, per reforçar les 
nostres conviccions, ens podem ajudar de la lletra de la 
cançó Dins el ventre dels Estats, de Miquel Pujadó, 
estrenada precisament a Lluc, a la Trobada. 



Col·laboració 

DINS EL VENTRE DELS ESTATS 

- A1are, al carrer n'hi ha que em diuen 
que sóc un mal valencià, 
que açò de parlar amb Carles, 
que és un xiquet de Premià, 
sense mudar de llenguatge, 
és cosa que no se fa, 
Que ell i jo no ens hem d'entendre, 
que català i valencià 
tenen tan poquet a vore 
com un poll i un bacallà. 
Que si la realitat nega 
el que afirmen els de dalt, 
el que ha de fer un patriota 
és negar la realitat. 
!11are, al carrer n'hi ha que em diuen 
que sóc un mal valencià, 
i eixos que m'ho diuen, sempre 
m'ho diuen en castellà. 
!11are, no tenen vergonya: 
que vagen afer la mà! 

No em fio de les banderes, 
tinc alèrgia a les fronteres 
i d'himnes no en canto mai, 
p 'rà m'estimo la paraula, 
l'única pàtria, la baula 
que ens lliga a un temps i un espai. 
Amb una llengua esquinçada, 
subalterna i humiliada, 
serem espectres glaçats ... 
O posem guix a l'esquerda 
o ens reduiran a merda 
dins el ventre dels Estats. 

- Afumare, es patró assegura 
que es català que parlam 
no és gens útil p'es turisme, 
que es.fbraster sí que val, 

i que és molt millor encara 
començar a aprendre alemany, 
perquè es futur de Al! al/orca 
el dicten ses lleis d'es A1ercat. 
Xerrar amb sa llengo d'ets amos 
demostra que ets un bon jan, 
i així et cauran ses deixalles 
quan ells s'hauran afartat. 
lvfumare, venen ses illes, 
es mots i sa dignitat 
i anam perdent sa memori 
de qui som i qui hem estat. 
lv! entre s'omplin ses butxaques, 
n'hi ha alguns a qui tant els fa, 
p'rò en som molts més no es pensen 
es qui no volem amollar. 

No em fio de les banderes ... 

-Aifare, a l'escola m'ensenyen 
que és pas res m'es que un patois 
aquesta llengua que parli. 
I això m'ho diuen, quin cas, 
uns que són jiers de pertànyer 
al bressol dels Drets Humans: 
prou que això em faria riure 
si no fos que em fa plorar. 
Mare, qui bufa a les brases 
el foc pot fer revifar, 
més al Rosselló Ja segles 
desem l'alè en el calaix. 
Confonem la República 
amb Déu i l'Esperit Sant, 
elfrancès amb la cultura 
i l'opressió amb la igualtat. 
Quina llibertat defensa 
i quina fraternitat 
qui assassina les paraules 
de qui és el seu sobirà? 

No em .fio de les banderes ... 

Pt1f ~ Dn~Bm~ 
~ M:Ullt\tA 
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Història 

CAPDEPERA, 
FA 
UN 

RAIG 
ANYS 

GENER DE 1924 

Ses festes de Nadal foren alegres i animades. Cantà la 
sibil-lael ninJuan Terrassa(a) Mecu i el sermó de la Calenda el 
predicà en Francesc Garau de cas telegrafista, tots dos ho feren 
de lo millor i rebren moltes enhores bones a les que hi afegim la 
nostra molt coral. 

El Chor Davídic cantà la Missa Tedeum Laudamus i un 
hermós villancico a tres veus titular El noi hermós. 

Com anunciarem, en la segona festa se feren, en el 
convent de les Germanes Franciscanes, dues benediccions: La 
Immaculada i Sant Francesc. 
El Chor de les Filles de !viaria cantà un Tedeum a dues veus i 
la A fissa den Tatzi. 

Varen ser padrins de ,')t. Francesc D. },{ateu Carrió, 
mestre d'obres de Palma, i la joveneta A1aria Fio!; de la 
Immaculada el nebot de Sor Catalina de Jesús, Pep Nicolau 
Bauza in 'Antonietalvfelis Cursach, de Cas Potecari. Els Veïnats 
del Convent se cuidaren d'adornar tot el carrer i , fins i tot, 
aixecaren a la seva entrada un hermós arc. A cada casa hi havia 
la seva corresponent bandera i tot donava hermós a cop de 
vista. L'assistència fou nombrosa, tant que no cabien dins 
l'esglesieta i oplia la gran sala de costura ivesavafins el carrer. 
S'acabà tot això amb un abundant refresc a ses autoritats, 
padrins i convidats. 

A cap d'any se donà el següent moviment de població: 
-Naixements: 31, 14 nins i 17 nines. 
-Morts grossos: 31, 15 homes i 16 dones. 
-morts petits: 2 nins i una nina 
-Total morts: 34, 17 homes i 17 dones. 
Els homes, enguany, ens ha tocat perdre tres i ses dones 

empaten. 
-Matrimonis. 10. 

Importantíssimesfores les dues conferències que aquests 
dies passats donà en el saló de la Congregació l'enginyer 
agrònom D . .Iuan Salam. 

Abans havia visitat els amet/erars d'aquest terme i parlà 
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de les malalties i manera de combatre-les; també parlà de 
l'olivera i de les seves malalties. 

El saló estava de gom a gom i el president de la Caixa 
l'amo en A1ateu Sirer (a) Rinyon se desvel·fm,a per atendre a 
tothom. 

D. Juan Sa/om ho feu molt bé amab una claretat 
extraordinària i amb un gran coneixement de l'asunto que 
tractava responia ja a les dificultats li posaven. Considerau 
que varen ser molt pràctics i útils aquestes conferències i 
desitjam que la Caixa Rural repitesca actes semblants. 

Sabem que degut a la vinguda de aquest enginyer està 
acordat fer venir una colla d'etsaqueiadors catalans per provar 
d'arreglar ses olivers d'aquí a la moda de Catalunya. 

El dia dos morí, santament. la mare del nostre estimat 
Rector i més de 60 persones d'aqust poble se tralladaren a 
Manacor per assitir al funeral, En el que es celebrà dia 9 podem 
dir que assistí tot el poble. La església estava plena i cantà missa 
el Chor Davídic. 

Acompanyam al nostre rector en el seu sentiment i a la 
seva família. pregant a Déu que li doni molts d'anys de vida per 
poder pregar per la seva ànima. 

FEBRER DE 1924 

S 'altre diumenge a l'hora de costum hi hagué l'acostumat 
sorteig de quintos. Eren 27 , els quatre que tragueren els quatre 
primers números foren: 

1. Miquel Servera Pacual (a) Llull 
2. Mateu Melis Massanet (a) Pillo 
3. Guillem Reus Massanet (a) Re us 
4. JuanFlaquerFont(a)Reus 

i els tres darrers foren. 
25. Toni Moll Gili (a) Catayol 
26. Bartomeu Melis (a) Carbó 
27. LluciàLine Sanxo(a) Viudo 

La setmana passadafeuun savó grossa que alegrà molt 
els conradors. 

S'Altre dimarts a vespre mori sa madona Maria Ferrer 
Flaquer(a) Canals al'edatde62anys. Asacompanyadahi assití 
molta gent. 



Opinió 

Que Déu doni molts d'anys de vida a sa seva família per poder 
pregar molts d'anys per la seva ànima. 

Dia divuit, a .Nfanacor, tingué lloc la imposició del 
distintiu de cabo i sub-cabo del somaten d'aquest poble a D. 
Sebastià Sancho Ferrer (a) de Son Noti a mestre Pep Bauzà 
Tous (a) Tacó). Que li siga enhorabona i que aquesta meritòria 
institució s'aumèntiga en bé del nostre poble. 

Dimecres, a les 3 del capvespre, batiaren un nin et de l'amo 
Miquel Caldentey (a) Creus amb el nom de Miquel Caldentey 
Alzina. Varen ser padrins el metge de Barcelona, D. Juan Alzina 
Melis i Da. Francisca ALbert. 

Tots les sia enhorabona 

Avui el nostre vicari D. Llorens Parera i Galmès és a 
Ariany, enviat pel senyor rector, perquè vegi un armònium 
(orga9 de nova inversió que segons diu una carta, que hem 
llegida, una persona que no sap solfa ni coneix la música, amb 
una setmana va aprendre a tocar sa A1issa d'A.ngels. Si agrada 
en comprarà un per la parròquia , si ho paga en el pròxim 
número donarem més explicacions. 

Diumenge passat hi hagué, a la caixa Rural, l'acostumada 
Junta General de principi d'any, en la qual se dona compte dels 
balans anual. 

A pesar d'haver perduren la venta de adobs químics 730 
pts., per haver quedat una partida de sacs sense vendre i haver
se podrides les teles, el balans ha donat un benefici de 1.030'38 
pts. 

S'acordà destinar 500 pts. cada any a la compra d'un 
rellotge públic. Aquest acord ha causat molt bona impressió i es 
tant l'estusisame que ha despertat , que molts troben que s'hauria 
de realitzar aquest projecte enguany mateix apel·lant a una 
subscripció popular per completar-lo lo que falti 

Els pescadors de canyeta estan tots molt contents des de 
que la societat anti dinamitera ha aconseguit que no es tirassin 
coets, perquè diuen que quan venen de pescar el ventja no 
engronsa la senallete com aquests anys passats. 

• revzsta de lectura 
' . transgenzca 
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El Carnaval enguany va un poc animat. 
La Societat Recreativa ha organitzat una estudiantina i ja 

ha recorregut, una vegada, els nostres carrers cantant animades 
cançons. 

El temps és molt fred, diumenge algunes estones porvà 
de fer neu i el sembrat , després de les savors de la setmana 
passada, ha reverdit una cosa grossa: els peixeters de Calarraljada 
fa més de deu dies que no han fet servir el corn. S'estat sanitari 
és regular; els costipats del temps són benignes. 

Els darrers dies d'aquest any han passat amb l'animació 
dels anys passats; no s'ha innovat res, a no ser l'estudiantina 
de la Societat Recreativa. 

A la Parròquia hi hagué les acostumades Quaranta
Hores; el Chor Davídic cantà el diumenge la missa Te Deum 
Laudamus i els sermons els predicà D. Macià Mas i Munar, 
estimat vicari que va ser d'aquesta Parròquia. 

Divendres totes ses escoles d'aquest poble celebraren la 
festa ade St. Tomàs. 

A les 8 tots els nins de les escoles i costures nacionals, 
la de St. Alfonso i la de les .Adonges Franciscanes, assitiren a 
una missa solemne que celebrà D. Juan }..f elis que hi cantaren 
els nins i el Sr. Rector les dirigí la paraula, després de la missa 
explicant-los l'objecte de la festa i manera de celebrar-la 
degudament. Tots els nins i nines que ja han fet la primera 
comunió hi combregaren devotament acompanyats dels 
respectius mestres. 

El Sr. vicari D. llorenç Parera i Galmès, director del 
col·legi de StA(fonso assistí alfestival que es celebrà aPalma 
a Sant Francesc i a la vetllada del Seminari 

Fins al present sabem que s'han adherit al Congrés 
Pedagògic de Madrit el director del col·legi i la mestra Sor Catalina 
Bauzà. 

Recopilat per a Cap Vemell 
Nicolau Pons 

Creu Roja Espanyola 
Assemblea local 
de Capdepera 

Acte de reconeixement 

dia 20 d'abril, 1999 

Tots els qui col-laboraren a les 
activitats, desenvolupades al 
municipi, per a recaptarfons pro
damnificats per l'huracàMitch. sou 
convidats a fa recepció que esfarà 
perdonar-vos les gràcies. 

Vos es pe ram a tots I 



Eleccions 

El proppassat 8 de març,alaseudel'Agrupació SocialistadeCapdepem, 
es presentàla candidatura d'aquest partit a labatliadel nostre poble. 

Sensesorpreses,enClimentAizinaTermssavaserconfirrnatcomacandidat 
encapçalantunallistaque,segons afirrnacionsdelmateixcandidat,no presentagmns 
novetats.Aquestaésunacandidatum integmdaexclusivamentpermilitantsdel partit 
i pretén continuar la tasca realitzada fins arn, i segons que es va dir, és la millor que 
espodiaconfeccionarambaspiracionsagovemarelpobledumntselsquatrepròxirns 
anys: nos'hafetcapfrtxatge-est:rellai estàintegmdapergentambcxperiència, sense 
personalismes i ambganesdeferfeina. 

Elssocialisteslocalscünfienassolirlesquotesdevotsdepassadeseleccions, 
si no superar-les. Es basen en què, des del seu puntdevista,lagents'hadonatcopte 
quefactualequipdegovemnohafetpoliticaperalsciutadanssinóperaellsmateixos 
i els seus amics. No s'hafomentatlaparticipació ciutadana i només s'han mantigut 
iniciativesqueveniendelesgislaturesanteriors,comperexemplelesfestes.Enaquest 
senrit,l'cxistènciadunreglamentdeparticipaciódelsciutadansnos'hapotenciaten 
absolut 

Enunaltreordredccoses,elPSOEdcCapdeperaestàconvençutquccap 
partitnoassoliràlamajoriaabsolutaenelscomicisdelmesdejunyiqueaixòimplicarà, 
una vegada més, establirpactespostelectorals. Els socialistes creuen que això, per al 
poble, no és gensdolenti, amés, entenen quelagovernabilitatdel poble passa pel 
seu partit.Enaquestsentit,cstanoberts atothominodescartenacordsencapforça 
politica, excepte e! PP. En considerar quec! vot de dretes davallarà, e! PSOE es 

>resentació de la candidatura 
d' "Es Grup" 

Uns altre grup que ja ha presenttt la seva candidatura és ES GRUP, i 
perdoni'nslaredundància. 

D'cntrada,s'informàcomjaempúblic, qucAntoniMuntanerseràelcandidat 
ala batliai que en elsprimersllocsdelallistal'acompanydl'atl,sensequel'ordrcs'hagi 
encaradeterminat,hiseranKarianneJohansen,MateuMelis,Mique!Rexach,Lucas 
FemandeziDarniàGelabert.Comque,segonsqueesdigué,hihamoltagentquevol 
integmraquestacandidatura,aquestaencamnoestàtancada. 

ElfetquesiguiAntoniMuntanerquicncapçali''EsGrup"vemotivatsegons 
ens¡:x:plicaren, vemotivatpelfetque sigui qui possceixméscxperiènciapoliticadels 
seus integf'dlltsí perquèés uncapdellistaatractiuperal'electorat. No podem oblidar 
qucAntoniMuntanervaserbatledeCapdepemal'antcriorlegislatura,comacapde 
llista de! PSOE, i que en aquesta va tornar--s'hi a presentar. Problemes interns el 
duguerenaabandonarelssocialistesi passar-se al GrupMi~i. 

Però,enl'actedeprescntaciód''EsGrup'',esvolguéremarcarqueelconjunt 
de la candidatura el formen persones 

noy¡Jsenaquestcamp,sensemalcsex¡xtiènciesanteriorsnimncorsdecaptipus.El 
que volen, partdarnunttot,és un canvi deformes idegovernal'Ajuntament.Icom 
quelapoliticafinsamdesenvolupadanoelsagmdagaranlci.xcnelseucompromisde 
no [!:runa politicacontinuïstade la que s'ha fins ara. 

"EsGrup''pretén,endefinitiva,ferunalabordequip,desd'aquí,senseestar 
femmtsaaltres partits po li tics oainteresosal marge del poble. No volen anar més 
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considera el nucli de les properes eleccions de caraaestablirunfuturgovem local 
progressista o conservador. 

Confien,elssocialistes,queelpossibleaugmentdevotsalasevacandidatum 
lipotvenirdonatdelsnouvinguts,daquestagentque,endurpoctempsentrenosaltres 
i noconèixerprou bé els candidats, vota les sigles d'implantació estatal. 

Considerenl'excessivadispersiódelcentreesquerraentantescandidatures 
(PSOE,PSM,ESGRUP,EU)com unfactornegatiu. 

Segonss'aprovàenassembleadelPSIB-PSOEdeCa¡xlcpcrn_enelsprimers 
llocs delacandidaturaal'Ajuntament,amésdeClimentAlzina Terrassa hi aniran 
FemandoPeñalverVico,MariaLauraAbri!Herrem.JaumeBlanesGayàiGuillem 
Febrer Amoròs. 

enllà de la gestió del nostre municipi, perquèambaixò jahi haproufeinaEnaquest 
sentit, es va dir que quatre partits els havien "festejat" pertal d'arribara acords 
preelectomls, però que havien descartat aquesta possibilitat 

Respecte del que faran després deleseleccions,enfunció dels resultats. 
manifestarenquevolinemantenirelsseusprincipisinopactarambningúquenoels 
meresquésconfiança.Sinohihaguésgarantiesdaplicaraquestamanemdeferpolitica 
que ells proposen,esquedarienal'oposició. 

Quanta! programa electoral, hi estan treballanti esperen poder-lo presentar 
en breu. 

Ellemad"'EsGrup" és ''Nousairesenes poble". 



cartes al director 

Sr. Director, agraïria publicassi 
aquesta carta en resposta a les manifestacions 
del ref!idor Joan Llull, alabant la tasca de la seva 
companya de partit, responsable de Sanitat. 

Gràcies. Moltes gràcies . Ara, 
quan és a punt de culminar la gran 
tasca desenvolupada per Maria Mag
dalena Maldonado al capdavant de la 
regidoria de Sanitat i Benestar Social 
de l'Ajuntament de Capdepera, crec 
que reconèixer la intensa i frenètica 
labor duita a terme des d'aquest 
departament és el mínim que podem 
fer. Així mateix, vull expressar el meu 
agraïment públic al regidor Joan Llull 
per recordar -nos les bondats de la gestió 
de la senyoreta Maldonado, per si se'ns 
hagués oblidat. 

Tots tenim presents, encara, la 
irrupció d'aquesta dona en el món de la 
política i la seva decisiva aportació a la 
nova imatge de la Casa de la Vila. Qui, 
si no, va tenir la brillant idea d'adornar 
les dependències i oficines municipals 
a força de belles i artificials 
composil;iuus .O ur als? Amb uu sc:;nlil dc:; 
la previsió i de la contenció de la despesa 
pública que la honoren, avui encara no 
s'han fet malbé aquells exquisits poms 
de flors . Inversió de futur, se'n diu 
d'això . 

Seria injust, en paraules de Joan 
Llull, no reconèixer que la imatge i la 
presència de Marilena Maldonado s'ha 
fet insubsituïble en el panorama polític 
de Capdepera. De fet, no hi ha cap 
fotografia oficial en què no surti: 
inauguracions, actes públics i visites 
institucionals (si són del president Ma
tas, millor que millor), etc. N'hi que 
d'això en diuen "xupar càmera", però 
ca barret, això és dedicació i amor al 
treball . Ni el batle surt tan retratat com 
la senyoreta Maldonado. 

Però és al front de les àrees 
esp1~cífiques de la seva regidoria, i molt 
esp·~cialment en l'aspecte sanitari, on 
aquesta dona ha demostrat que val un 

món. Els qui ens preocupam d'aquestes 
coses som ben conscients que, sense 
una gestió com la seva, l'atenció a la 
salut dels gabellins, que avui és un pur 
desastre , possiblement seria una 
catàstrofe de proporcions bíbliques. 

La primera i més evident 
demostració de l'eficàcia de la seva 
gestió la trobam en el nucli de Cala 
Rajada. Amb un creixement 
poblacional espectacular i amb el major 
percentatge de turisme del municipi, 
l'atenció als malalts se segueix 
dispensant a l'ambulatori(?) de la Casa 
del Mar, un centre que en 22 anys no ha 
conegut cap millora ni una. De cap 
tipus . A les mateixes instal-lacions de 
fa més de. dues dècades se segueix 
atenent una població que s'ha 
multiplicat. Sense aire condicionat, 
sense calefacció, amb la majoria dels . . . 
serveis en un pnmer piS, sense ascen-
sor... Heu sentir parlar d'aquest 
eufemisme de les "barreres 
arquitectòniques"? Aquí en teniu el 
paradigma mundial . S 'ha aconseguit, 
això sí, un local nou per a la Tercera 
Edat. Com que l'altre era tan vell! I es 
comenta que ja se cerca el terreny per 
fer un tercer local, per si de cas. Al 
metge fa mal anar-hi, però per anar a 
jugar a cartes la infraestructura fun
ciona al cent per cent. És en casos com 
aquest que hom pot comprovar en pròpia 
carn l'encert del treball d'un polític . 
Perdó, d'una política. 

Però bé, no tot són desgràcies. 
A Capdepera les coses van vent en 
popa. La Unitat Bàsica de Salut inau
gurada no fa massa, prest comptarà 
amb una ampliació que la dotarà d'espai 
i instaHacions suficients . Aquest és, 
segurament, l'èxit més espectacular de 
la gestió de la senyoreta regidora. O 
això diu el seu col-lega, Joan Llull, a 
tothom qui ho vulgui escoltar: en els 
plenaris de l'Ajuntament,a la ràdio, a la 
premsa ... Gràcies a la tasca de Marilena 
Maldonado, el poble de Capdepera 
haurà de pagar totes les despeses que 
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això comporti, tot esperant que la 
Conselleria de Sanitat es digni tomar
nos la inversió en còmodes quotes 
anuals, fins a un màxim de poc més de 
64 milions de pessetes . Una vegada 
més, les institucions responsables 
d'atendre la salut dels ciutadans li passen 
el mort a l'Ajuntament (fan el mateix 
per tot arreu?) i nosaltres, contents i 
fotuts, hem de fer un monument a la 
regidora responsable de l'invent. 

Una altra cosa d'agrair és haver 
aconseguit atenció sanitària les 24 hores 
del dia. Demostrant la seva capacitat 
de negociació i fent valer els drets dels 
gabellins, aquí teniu ... Ah! , que no ho 
ha aconseguit? I ara que em deis? No 
me'n puc avenir! Si a mi m'havien dit 
que ... Ja ho val! 
Parlant seriosament: tenim servei de 
les nou del matí a les nou del vespre . 
Teòricament. El tema de la salut. a 
hores d'ara és això, pura teoria. 

Però, en fi, qui no es conforma 
és perquè no vol. Hem passat de 
disposar d'una ambulància de Creu 
Roja al servei permanent dels malalts 
del nostre municipi, a disposar d'una 
ambulància d'lnsalut compartida amb 
mitja illa. Creu Roja ens costa més, el 
servei és menys, però el poble hi surt 
guanyant. Són equacions de segons 
grau que molts no entenem, per beneits, 
però que Marilena Maldonado (i si no, 
en Joan Llull) us pot explicar quan 
valgueu . 

Repetesc. Moltes gràcies per 
tot el que has fet, Marilena. No és gran 
cosa, francament. Si ho haguessis fet 
bé, que no és el cas, no hauries fet altra 
cosa que complir amb el teu deure com 
a regidora. Però, vaja, tu també et pots 
conformar. Estàs a l'alçada de la gran 
tasca desenrotllada pels teus companys 
de partit, per no dir més amunt, això és, 
a l'alçada de les soles de les sab'ates . 

Per cert, quin dia és el de 
l'entrega de la medalla? 

El pacient anglès 



opinió 

.B~tec 
Llegida la carta oberta del Sr. Batle de Capdepera 

a Felip Esteva (i per extensió al PSM de Capdepera) i Es 
Grup ( a Muntaner i Cia, s'enten) un no deixà de tenir una 
certa tremolor a l'espinada. Cert que la situació urbanística 
actual no és fruit, únic i exclussiu, de l'actual equip de 
govern municipal. No més faltaria això! . També no és 
menys cert, que la sensibilitat actual, vers la protecció del 
territori, no és la mateixa que fa quatre, vuit o dotze anys. 
Tot això és cert. Però ningú pot negar que la invasió de 
grúes, pales, bucs, síquies, ciment i operaris, que fan de 
Cala Rajada , Capdepera, Sa Mesquida, Font de Sa Cala 
i Canyamel -cap nucli de població es salva- una immensa 
i caòtica obra, no pot dur res de bó. I si, mínimament, era 
previsible una destrucció massiva del territori, com la que 
pateix el nostre municipi, s'havia de prendre mesures per 
evitar-laominimitzar-la. Tambééscertquel'actualgovern 
municipal no s'ha romput l'espinda per evitar (o reduir 
l'extensió, impacte ambiental, paisagístic o visual) cap de 
les macro-obres que es duen a terme. Podríem dir que 
s'han limitat a "deixar fer", actitut típica de la dreta 
mallorquina. 

Molt bé , senyor batle, senyors regidors de govern 
i oposició (de legislatures present, passades i futures), heu 
desclasificat no se quants milers, milans de metres quadrats 
respecte a les anteriors normes subsidiàries. Això està bé, 
però no vareu ser vosaltres qui vareu preveure un 
creixement d'aquest tipus per al nostre municipi? Per què 
no heu tret la revisió de les NNSS d'hora? Crec que sí, ara 
tots sou proteccionistes per a captar vots, però no tots sóu 
sincers. I els fets canten ... el que s'ha construït i encara es 
contrueix a cala Lliteres és brutal, a Canyamel poc falta per 
arribar al capcucurull de la muntanya, a Font de Sa Cala 
s'urbanitzen turons i marina implacablement, i, per arrodonir, 
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Sa Mesquida pateix una urbanització d'un impacte visual 
increïble. I ningú sembla immutar-se, ni aixecar un dit per 
impedir-lo. 

Darrerament vaig veure les "millores" fetes a Cala 
Mesquida. Ja hem digueren que me preparàs, que l'impacte 
seria gros. Ca barret! deia jo, no pot ser més que Cala 
Lliteres o Canyamel. .. Però, per molt avisat que anava ... 
l'impressió va ser forta, molt forta, tant com la sensació 
d'impotència. Com han permès fer això? Realment si 
visquessim a altre municipi -no importaria anar molt lluny
la població s'hagués mobilitzar contra aquestes legals 
(hem de creure, que si es deixen fer ho són) destruccions 
sistemàtiques de paisatge. 

Sr. batle pot ser casualitat, però aquests macro
projectes s'han fet sota el seu manat i éssent del PP el 
regidor d'urbanisme. 

Entre les nombroses realitzacions de la legislatura 
actual hi haurà un bon grapat d'infrestructures viàries, 
cíviques, culturals i esportives ( pessimament gestionades, 
per cert), però també la major destrucció del medi ambient 
de l'història del nostre poble. I tot a canvi de què ? 
Senzillament de no res, perquè els grans beneficiaris són 
els externs, des de l'empresariat a la mà d'obra, passant pel 
capital, són generalment forans. 

Altre mèrit que tindreu serà el de ser el municipi on 
les DOT (Duectnus d'Ordenació del Ternton) seran més 
fàcils d'aplicar. .. senzillament no hi haurà T, territori, on 
aplicar-les. O restarà tant matxacat que tan s'hi valdrà un 
poc més o menys. Per a Capdepera les DOT neixeran 
obsoletes. Enhorabona! 

un 'Tres ï no res" 
fotut, molt fotut! 



coHaboració 

Estar content o ser feliç? 
Ho vaig descobrir relexionant sobre les 

benaventurances que l'Evangeli de Mateu posa en 
boca de Jesús al principi del sermó de la muntanya. 
No és el mateix astar content que ser feliç. un pot 
estar content perquè el seu equip preferit ha guanyat 
el partit de futbol o perquè a la feina li han augmentat 
el sou o perquè uns amics l'han convidat a sopar i a 
fer una festa .. .l'estar contents és bo, ens alegra però 
sol ser una cosa momentànea, a vegades de poca 
durada. 

Esser feliç és altra cosa, es troba en una latra 
órbita. Per començar ja no és mateix "estar" que "ser"; 
primer és "ser", després "estar".; però no facem 
filosofia fàcil i tomem al fil conductor : ser feliç suposa 
una actitud permanent, en pau, satisfets de la relació 
que mantenim amb els altres, amb el nostre estil de 
viure, en la manera com enfocam les coses ... 
En aquest món tots cercam ser feliços; no tots però 
ho feim de la mateixa manera. Jesús, sorprenent com 
és, ens proposa un camí per ser feliços, un progrma 
una mica estrany que xoca frontalment amb la 
mentalitat i l'estil de viure de la societat actual. 
Aquesta ens assegura que serem més feliços si 
compram, consumim, utilitzam, pujam, dominam, 
escalam, posseim, triomfam; si tenim diners, accions, 
fama, poder, influència ... 

Jesús va en una altra direcció, ens assegura 
que serem feliços si sabem empobrir-nos perquè 
compartim, si tenim un cor i una vida transparents, si 
som senzillsi humils, si sabem mirar els altres amb 
ulls de misericòrdia, si fins i tot quan estam afligits 
sabem consolar els altres ... 

Dificilment es pot conjugar el que diu Jesús 
amb el que sura i respira dins l'ambient actual. Per 
saber que és alló que ens fa més feliços ho hem de 
provar. Tu ja ho has fet? 

Andreu Genovart Orell 
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El projecte de depuració terciària 
i la gestió de les aigües residuals 

En el decurs de la història l'home ha treballat a Capdepera; un aspecte desconegut són els contaminants 
incansablement per a augmentar els recursos hídrics dis- biològics que provenen de les excrecions de persones amb 
ponibles :construint enginys hidràulics admirables, millorant malalties contagioses per transmissió hídrica, uns 
el seu aprofitament i desenvolupant una cultura de 1' aigua. microorganismes molt resistents que es transmeten per 

ingestió, contacte i/o inhalació. A l'estiu de 1997, a Alcahí. 
Però actualment el model de creixement està de Henares (Madrid) es va produir alarma social per 

caracteritzat pel consum insaciable ( 1) de recursos medi nombrosos ingressos a centres hospitalaris per causes 
ambientals soterrant aquesta cultura mil-lenària. Hores desconegudes; després de minucioses investigacions 
d'ara, a les Illes, la carrera per a obtenir més recursos arribaren a la conclusió que els causants eren un 
naturals està arribant al límit: en el cas de l'aigua ja no microorganismes de transmissió hídrica que s'inhalaven en 
sabem on anar a cercar-ne més, mentre tant en consumim el moment de la dutxa. 
més del que la natura pot oferir-nos. Segons el 
professor de la Universitat de les Illes Balears 
Onofre Rullan, Mallorca és com un malalt que per 
a mantenir-lo amb vida li han fet una transfusió de 
' 'sang" mitjançant 1' operació vaixell, i ara per ara 
necessita una assistència mèdica continuada , la 
potabilitzadora, perquè el malalt ja no pot sobreviure 
per si mateix, amb els seus propis recursos. 

A Capdepera no hem tingut problemes de 
subministrament d'aigua, però hem de començar a 
fer comptes, perquè possiblement estam fregant els 
límits; amb les DOT o sense elles cal posar paranys 
al creixement i prendre mesures per a estalviar 
recursos i aprofitar les aigües residuals . 

En aquesta darrera dècada s' ha avançat 
molt en la construcció de plantes depuradores, el 
nostre municipi va ser capdavanter, però encara 
som a una fase molt primitiva en el tractament i aprofitament 
de les aigües depurades . Els criteris generals de reutilització 
d'aquestes aigües són sorprenentment exigents per a pre
venir risc; per exemple, no permeten que s'utilitzin per a 
regar zones per a prendre el sol; el personal que les manipuli 
disposarà de material de protecció i serà sotmès a revisions 
mèd1ques periòdiques i a les vacunacions pertinents; no es 
podrà regar per aspersió quan la velocitat del vent superi 
el 5 km per hora. (2) 
Les aigües depurades contenen contaminants químics 
provenint de salfumants i lleixius; microcontmninants 
orgànics derivats dels producte~: tractats amb clor, que són 
altament tòxics i mínimament biodegradables; ta111bé duen 
nitrats, un problema greu a Sa Pobla, però poc significatiu 

Les dues basses delcampde golf deCanyame~ on 
emmagatzemen l'aigua depurada abans d'uti/.itzar-Úlpelreg. 

Si hem avançat en el tractament de les aigües 
residuals no podem dir el mateix en quant a la seva gestió. 
Segons el Pla Hidrològic dels 30 hectòmetres cúbics 
d'aigua depurada que gestiona 1 'IBASAN un 50% s'aboca 
a la mar, un 20% a torrents, un 13% a regadiu agrícola, un 
7% al reg de camps de golf, altre tant s'infiltra en el terreny 
i el 3% restant serveix per a la creació de zones humides i 
boscoses. 

La Conselleria de Medi Ambient és molt optimista 
ja que preveu arribar a l'any 2016 amb el 63 '7% 
d 'aprofitament d'aquests cabdals, però la realitat contradiu 
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els objectius de la Conselleria; el mateix Pla Hidrològic 
calcula que des de l'any 1985 s'han deixat de regar unes 
5000 hectàrees, reduint-se el cabdal destinat a l'ús agríco
la en un 30%; el pla agroambiental Proalfa elaborat per 
al Conselleria d'Agricultura i destinat a augmentar la 
producció de farratges no avança perquè no millora la 
qualitat de la depuració (3); la depuradora de Sa Pobla 
està en condicions d'oferir la depuració terciària des de 
1 'estiu de 1997, però no ho fa perquè la pagesia no hi està 
interessada i no hi ha demanda ( 4) . 

A Capdepera els percentatges de reutilització de 
les aigües residuals oscil-la entorn al22%, la resta s'aboca 
a la mar, unes dades molt semblants a les ofertes per 
l'IB.ASAN sobre el conjunt de l'Illa. Les aigües depurades 
de Sa Font de Sa Cala, són aprofitades pel camp de golf de 
Canyamel, però després de millorar la seva qualitat. Un 
camp de devuit clots necessita a I' estiu un 
dos mil metres cúbics d'aigua diàriament, 
dels quals uns 900 els aporta la depuradora; 
aquestes aigües únicament tenen el 
tractament primari i secundari, per la qual 
cosa, una vegada són conduïdes damunt el 
coll de son Cabila, davant les cases de Ca's 
Garriguer, corren superficialment 
oxigenant-se fins arribar a dues basses on 
sedimenten les partícules en suspensió~ 
abans d'emprar-les pel reg les mesclen 
amb un alt percentatge d'aigua de pou. 

Tawbl: s' ulililz~.:u alLI ~.:s 900 mdi ~.:s 

cúbics diaris a l'estiu de les aigües de la 
depuradora de Canyamel; després de ser 
tracrades les desvien, a la seva totalitat, cap 
a la finca de ses Veles per a la producció de farratges 
destmat a la cria de ramat boví. La part tècnica de 
l'explotació és dirigida per Pere Morell, apotecari de 
professió, part de la propietat i persona entesa i preocupada 
per la problemàtica del camp mallorquí. En Pere, abans 
d'emprar aquestes aigües, va seleccionar les llavors de 
farratge cercant aquelles més adients a les característiques 
de lli quid que li oferia la depuradora; periòdicament analitza 
aqm:stes aigües i deu aplicar mesures sanitàries preventives 
com és la d'establir un temps dt~ seguretat de 15 dies entre 
l'últim reg i el consum dels farratges . 

El 12 d'agost de 1997, en una visita promociona! 
del , aleshores, nou conseller de Medi Ambient, Miquel 
Ramis, el batle accidental de Capdepera, Joan Llull, li 
sol·licitava 1 'aprovació del projecte d'ampliació, tractament 
terciari i impulsió de les aigües de l'estació depuradora de 
Capdepera-Cala Rajada (5). Uns dies després l'IBASAN 
pub] i cava en el BO CAlB la licitació dels contractes per a 
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la realització de 1' obra per valor de 200 milions de pessetes 
i una durada de nou mesos (6). 

Segons 1' estudi de I 'IBASAN es preveia que dels 
1. 480.000 metres cúbics anuals que tractava la depuradora 
passarien a la depuració terciària quasi la seva totalitat, és 
a dir, 1.380.000 metres cúbics. El projecte consisteix en 
instal-lar uns equipaments electromecànics per a millorar 
la qualitat química i microbiològica de les aigües, millora 
pressupostada en 53 milions; després s'han de coHocar 
4. 3 5O metres, de canalització soterrada per a conduir el 
líquid fins a la bassa del molí d'en Falunyes, a la zona del 
molí de s'Alzinar, amb un cost de 77,5 milions. A partir 
d'aquí distribuiria l'aigua mitjançant les síquies de les 
comunitats de regants fins arribar a 1' altura del golf de 
Canyamel. Els costos de la depuració terciària i manteniment 
pujarien als 15 milions anuals . 

Des del punt de vista tècnic, la proposta és impe
cable. Des del caire social s'aconseguiria l'aprofitament 
integral de quasi la totalitat de l'aigua depurada i ens 
estalviarien el problema del seu abocament a la mar; en la 
situació actual, segons I' estudi, vessar les aigües al torrent 
podria considerar-se de molt perillós. Es descarta el risc 
de contaminació de les aigües subterrànies si s'ajusta la 
qualitat del líquid a les necessitats dels cultius d'hort i 
s'utilitzen sistemes de reg adients. El risc sanitari és molt 
reduït (7). 

La Conselleria d'Agricultura havia de completar i 
perfilar aquest projecte de l'IBASAN mitjançant un pro
grama de reutilització de les aigües residuals depurades, i 
posar a punt tot el sistema de síquies de les diverses 
comunitats de regants, unes tasques de les quals no se'n 
sap res. Queden altres qüestions importants a I' aire, com 
és ara: el preu de 1' aigua, que segons el projecte seria de 
11, 15 ptes el metre cúbic; el manteniment del sistema de 
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reg; o la institució responsable de pagar 
les despeses de manteniment. 

Sense una demanda d'aigua 
depurada aquest projecte es inviable. 
Ara per ara no existeix cap petició for
mal per part dels regants, per la qual 
cosa pot passar el mateix que a Sa Pobla, 
es a dir, fer les despeses per a realitzar 
el tractament terciari i després deixar 
passar els anys sense estrenar les 
instaHacions . 

Josep Terrassa" lle na Maians" 

Notes: 
(l) Insaciable és un qualificatiu emprat per Antoni Alcover, 

investigador i president de la Societat d'Història Natural de 
les Balears. La frase és per emmarcar : " Som una societat 
rica i, el que és més tràgic, insaciable, i el nostre perill, tal 
volta sigui, aquesta mateixa riquesa". Taula rodona 
ressenyada a la Revista GEA, editada per sa Nostra. 1998 

(2) Criteris establerts per la Conselleria de Sanitat i Consum, 
revisat amb data 10 de març de 1995. 

(3) Mamtestac10ns de Joan Sastre, secretari general de la Unió 
de Pagesos~Diari de Balears, 22 de-novembre-de 1998. 

(4) Nota de premsa. Inauguració de les obres per a la depuració 
terciària a Sa Pobla. Diario de Mallorca, 23 d'agost de 1997. 

(5) Nota de premsa de la visita del conseller de Medi Ambient, 
Miquel Ramis. Diari de Balears, 13 d'agost de 1997. 

(6) Publicació de la licitació i contractació de les obres de la 
depuració terciària al BOCAIB. Nota de premsa. Diario de 
Mallorca 19 d 'agost de 1997. 

(7) Proposta presentada per l'IBASAN, sobre la depuració 
terciària. Informe de l'IBASANPg. 71. 
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Estatactualdeú.zbassadelmolíLluquet(naMaians)que 
pertany a Úl comunitat de regants 

r ~ 

Gloses 

En Toni Morey des poble, 
ara jo vull publicar, 
el conrador més vell del poble. 
I encara conra, 
i bon consell ens pot donar. 

- És un home molt valent, 
i té molta simpatia, 
té dues vaques i una egua, 
i ho maneja cada dia. 

Toni si t'he agraviat! 
ara, m'has de perdonar, 
jo tenc vuitanta-cinc anys 
. . 
1 me puc eqmvocar. 

En Colau Mayol des poble, 
també vol publicar 
que és el xofer més vell del poble, 
amb carnet de conduir 
i viu al carrer de Ciutat. 

En Toni i en Colau, 
dos amics apreciats, 
des del dia que ens coneguérem 
mai més ens hem oblidat. 

Colau Mayol 
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BIBLIOTEQUES DE MALLOR CA 
Centre coordinador 

Biblioteques Públiques òe Capòepera i Cala Rajaòa 

Llistat de novetats que podreu trobar aquest mes de març ales dues 
bibliotequesmunicipals: 

Aspectes geològics de les Balears: Mallorca, Menorca 
i Cabrera: edició en commemoració del x simposium sobre 
l'ensenyament de les ciències de la terra a la UIB. UIB, 1998. 

Catàleg d'espècies caçables. Conselleria d'Agricultura 
del Govern Balear, 1994 

COLOM, Bartomeu. Les institucions públiques a les 
Balears. Documenta Balear, 1998. 

Drets Humans: recopilació dels principals textos 
relc7cionats amb la protecció dels drets fonamentals dels 
éssers humans. Comissió de Cultura i Patrimoni del CIM, 1998 

llUCH I DUBON, Ferran. Geografía de les Illes 
Ba/,rars. Lleonard Muntoner, 1997 

JOAN I MARÍ, Bernat. Construcció i destrucció de 
mites i rols a través dei teatre. Can Sifre, 1998 

MOREY, Pere. Llibre de geografantasia i contes. Ed. 
Moll, 1998 

ROSSELLÓ BOVER, Pere. La literatura a Mallorca 
durant el franquisme. El Tall, 1998 

SUREDA, Bernard. L'educació a les Balears en el 
segle XIX. Documenta Balear, 1998 

TOMÀS I SALVÀ, Macià. 
El foc de Sant Antoní a Mallorca. El Tall, 1996 

' 

P~TS 

D'AUTOAPRENENTATGE 
DE CATALÀ 

El Serveid'Assf!!l·sorame11tlingüístic 
us recorda que a les biblioteques de 
Capdepera i Cala Rajada funciona el 
Puntd'AutouprenentatgedeCata/à on 
podreu trobar la bibliografia bàsica per 
preparar-vos per a les proves de la 
JuntaAvaluadoradeCatalà. 
Hi trobareu material per reforçar els 
coneixements ortogràfics, 
ampliar el vocabulari, resoldre dubtes 
puntuals , etc. I n'hem fet unes 
orientacions bàsiques que us serviran 
persaberquinés el llibre o llibres que us 
potanarmillorsegons el nivell de la JAC 
quevolgueu fer. 

Funciona amb el mateix servei de 
préstec que lil resta dc lliorcs i durant 15 
dies podeu tenir a ca vostra el llibre que 
hàgiu triat. us recordam, però, que cal 
tomar-lopassataquestterrnini perquè 
hipothaveraltragentinteressadaenfer
loservir. 
Ja noteniuexcuses de temps i horaris, 

comautoaprenents decidiu quan voleu 
estudiar, comhovoleuferiantdetemps 
hi dedicau. Només n'heu de tenir ganes, 
fer -vos el cametde la biblioteca i escollir 
un llibre. És molt senzill. 

• Consell de Mallorca 



Teatre 

lRAPtS 

Després d'un mes sense dir ni ase ni bèstia -motius 
de salut afegits a la tr~menda injustícia que suposa, per als 
desorganitzats com jo, que el Cap Vermell s'hagi d'elaborar 
en quinze dies i estigui un mes i mig pr imprimir- tornam a 
dir quatre bajanadetes sobre el món del teatre. 

No sé si és que m'he desconnectat una mica o és que 
ja comença a minvar l'oferta teatral, la qüestió és que només 
he vist tres obres de teatre des les quals tot segmt us en 
donaré la meva opinió perquè hi poseu un floc. El cert és que 
se m'han passat coses que no se m'havien d'haver passat 
com "L'hèroe", "La huella", "Currículum"- .. No passeu 
pena., afegiré una coa amb espines al meu flagell per cada 
obra que m'hagi botat. Ara anem al que sí he vist. 

CRIATURES. T. de Teatre. 
Direcció: David Plana i T. de Teatre. 
Teatre Municipal de Manacor, 18, 19 i 20 de 

gener. 
Abans d'entrar al teatre, jo anava pensant: "Primer 

les dones amb Petits contes misògins, després els homes 
amb Homes, ara els nins amb Criatures i després què? 
GerJàtric? Que no comencen a abusar un poc de la 
fómmla, aquestes espavilades?" Però després de la primera 
escena vaig estar massa ocupat rient per pensar beneitures. 
Les quinze escenes que conformen l'obra, totes de diferents 
autors donen una visió àcida i implacable de la infància, en 
la qual qui més rep són els adults -lògic, no? La 
lucidesa de les històries sumada al bon treball de les quatre 
actrius fan de criatures una obra d'allò més recomanable, 
que no per divertida és superficial. Així doncs, si encara ~ 
sou a temps, anau a Palma a veure-la, que mentre escnc 
això la fan al Principal. 

LA INCREÏBLE HISTÒRIA DEL DOCTOR 
FLOIT I MÍSTER PLA. Els Joglars. 

Direcció: Albert Boadella 
Auditòrium, del 20 al 24 de gener 
Molt possiblement, l'obra sigui impecable, de fet la 

dranmtúrgia i la interpretació de Ramon Fontserè ho són; 
l'aproximació a la figura de Pla, correctíssima; la dissecció 
-gairebé autòpsia- de la tribu (Boadella diccit) catalana, 
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cruel de l'encertada que arriba a ser. .. I així es podrien anar 
enfilant elogis fins a l'infinit, però a mi ... què voleu que us 
digui? comencen a avorrir-me els fantasmes de Boadella. 
Ja fris que aquest homenet canviï una mica i enfoqui la seva 
lucidesa cap a altres històries. Tot i això, és d'agrair que Els 
Joglars segueixin en marxa. 

EL NIÑO DE BELÉN. Caragols 
Direcció: Toni Rosselló 
Teatre Municipal de Manacor, febrer 
Per si hi havia pocs grups a la comarca de Llevant, 

els caragols treuen la banya per devers Manacor. I ho fan 
de forma prou exitosa per a un grup novell. Un dels encerts 
és l'obra escollida, El niño de Belén, que conta d'una forma 
molt divertida com Jesús decideix tornar a la terra per fer
se torero, ajudat per les monges d'un convent i una beata 
valenciana. Un altre encert és la interpretació de bastants 
dels participants, que, si com sol passar a gairebé tots els 
grups d'aficionats, a moments és irregular, el resultat del 
conjunt és prou satisfactori. Per tant, res més que desitjar 
als Caragols que plogui prest perquè tornin sortir sobre 
l'escenari. 

El futur (tatxau, tatxau ... ) 
Ara mateix, m'heu trobat calçons baixos, no tenc ni 

idea de quins muntatges es faran en dates properes, no m'ha 
passat per les mans una programació ni un cap de llamp. 
Potser és degut al fet que la temporada va acabant i fins la 
tardor no hi haurà massa coses de què parlar Esperem qne 
m'erri. Em despediré amb dos rumors. El primer és que dins 
Es Mussol sembla que hi ha moviments orquestrals en la 
foscor per potser preparar alguna obra, ja ho aniré 
confirmant. L'altre rumor és que fins a la tardor el Teatre 
Municipal no estarà acabat, paciència idò! De totes formes , 
per invocar els bons esperits perquè ajudin a fer via, corejau 
amb mi: 

"Quan estarà el teatre 
matariZ.Ze, riZ.Ze, ril·le 
Quan estarà el teatre 
mataril·le, riz.le, ro 
xim-pom". 

Antoni Perelló 



Música 

SONS 

Música clàssica 
o música culta? 

En parlar de música clàssica gairebé 
ho entenem per música culta, escrita per algún 
compositorjahistòric, o també música elabo
rada, que requereix una certa capacitat d'atenció 
i escolta. Però hem dereconèi;x:er l'ambigüitat 
del terme" clàssic". Quan es parla dels Beatles 
sorgeix sovint el comentari que la seva música 
"ja s 'ha convertitenclàssica". Parlant d'estils, 
el" clàssic" és l'estil del' època del classicisme, 
amb representants com Mozart o Haydn, per 
posar dos exemples. Pel que fa a la música 
d'aquest segle, alguns autors són considerats 
perla majoria coma "clàssics" mentre que altres 
només ho són per a una minoria. Però, en què 
quedam? 

Aquestes diferents 
interpretacions i usos del terme 
"clàssic" donen lloc a moltes 
confusions . Per què si el Concierto 
de Aranjuez de Joaquín Rodrigo es 
con¡sidera "música clàssica" no ho pot 
ser també per a tothom, i no sol~: per a 
una minoria, la música de Arnold 
Schünberg? Per la seva "diferent" 
ham ¡o nia i sonoritat? 

Per altra banda, moltes per
sones quan els parles de "música 
clàssica" ho associen a música 
avorrida, perquè els qui l'escolten ho 
fan en silenci. Però en canvi a aquestes 
mat:úxes persones els agrada ;~scol
tar fragments de peces cultes, de 

diferents estils i èpoques (barroc, 
classicisme, romanticisme, ... ), que els 
mitjans de comunicació i el cinema 
han convertit en gairebé populars. En 
posaré alguns exemples: 

-El cèlebre Minué de 
Boccherini: publicitat de mel de la 
Granjq San Francis ca. 

-El Canon de Pachelbel: la 
pel·lícula Vaiver a empezar. 

-El Concert per a piano i 
orquestra K461 (2n moviment) de 
Mozart: publicitat de flaçades Reig 
Marti. 

-El matí de la Suite Peer 
Gynt de Grieg : publicitat de 
PapillasPuleva. 

Sols pel fet de ser utilitzades 
a anuncis publicitaris de la televisió o 
a pel·lícules ja deixen de ser "música 
avorrida". Deixen de ser, doncs, "mú
sica clàssica"? Hauríem de canviar 
l 'expressió "música clàssica" per la 
de música culta? 

Amb tot encara hi podem 
afegir els casos de obres "clàssiques" 
de les quals se n'han fet versions 
"modernes" per part de coneguts 
grups i/o cantants, fins al punt que 
molta de gent no en coneix 1' original 
ni el seu vertader autor. Per posar-ne 
un exemple, el popularitzat fragment 
de l'Oda a l'alegria del quart 
moviment de la novena Simfonia de 
Beethoven, és per a molts una cançó 
de Miguel Ríos, no pas "música 
clàssica". 
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Al diccionari de Pompeu 
Fabra hi figura la següent definició de 
música clàssica: "La dels grans 
autors de la tradició musical occiden
tal (per oposició a la música 
folklòrica , lleugera, etc.)." 
Actualment aquesta definició no ens 
dóna resposta a les qüestions 
anteriorment plantejades. Tal vegada 
s'ha revisat darrerament aquesta 
definció però no en tenc constància. 
Si algú dels que em llegeixen en sa
ben res més, els agrairé m'ho 
comumqum. 

XIII 
TEMPORADA 
D'ÒPERA 

Teatre Principal 
Consell de Mallorca 

1999 

-oüo-

"Acis i Galatea" 
A.lliteres 

7,8 i 9 de maig 

"Samson et Dalila" 
C. Saint-Saens 

26,28 i 30 de maig 

XV Aniversari del Cor 
del Teatre Principal 

Cèlebres fragments d'òpera 
11 dejuny 

"Los amantes de Teruel" 
T. Bretón 

1 i 3 d'octubre 

"La Cenerentola" 
G. Rossini 

3,5 i 7 de novembre 



Imatges 

Un per aquesta foto 
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Diuen que les voravies, encara 
hi ha que les anomena "aseres", són 
fetes pels peatons. 

Diuen que són un refitgi, on els 
caminants es troben protegits de 
cotxes, motocicletes i demés vehicles 
queformen el trànsit rodat. 

Diuen que podem passejar per 
elles amb tranquilitat, que, fins i tot, 
hi podem passejar als nostres infànts 
en cotxets, o als invàlids amb cadires 
de rodes 

La realitat és una altra: moltes 
d'elles són ridícules, per petites, es 
troben plenes d'obstacles, i la seva 
utilitat és dubtosa. Quan no presenten 
veritables perills en forma trampes 
pels peus dels vianants, rellisquen o 
es converteixen en una cursa 
d'obtacles. 

I no parlam de carrers oblidats, 
de voravies velles o deixades, de les 
afores del poble. No, es tracta del cen
tre d'una 7.fma recentment tractada pel 
Pla Mirall. 

A/1./ dels ctcabar1-zeJ7.ts d'asfalt, 
trèspol, voreres i fanals, no fem 
comentari . 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

Èxit d'Aires Gabellins, al VIII Festival Folklóric Mundial 

L'agrupació de ball de bot ''Aires Gabellins" ha estat guardonda al VIII 
Festival Folklòric Mundial de Danses, celebrat a Palma de Mallorca a principis 
de maig Concretament el dia abans de l'Angel, s'en dugueren cap a Capdepera 
el primer premi de la modalitat vestuari i el tercer premi de la categoria Infan
til, atorgat per un jurat internacional. 

El dia de l'Angelja ho brufaren a la platja de Cala Agulla, onpoguerem 
veure els trofeus. Diumenge 25 d'abril a la Plaça dels Pins oferiran una actuació 
per a celebrar l'èxit amb tot el poble. 

Enhorabona a tots els qui hanfèt possible el seu triomf; especialment als 
balladors, mestres i el director, Climent Crespo. 



Col·laboració 

Es vot de' s cans III 
Em passejava per Son Moll quan vaig veure com 

el ca que duia davant es va asseure en un bar ( a 1 'entrada 
hi havia un gran rètol. Tot en alemany, com és natural) 
Mentre I' estava mirant, tragué un mòbil i, amb la seva 
pota dreta, començà a marcar números. Jo estava 
esmaperdut, no em pensava que les coses anaven tan aviat. 
Al poc temps algú li va contestar; vaig poder entendre 
que parlava amb na Lluna de cala Mesquida, que ell 
s'anomenava Xerrameca i que era de casa bona. 

- Que tal Luna, como estàs? 
- Molt bé. Feia temps que no t'ensumava 
- Es que tenc moltes coses per contar-te, i com 

que darrerament parlen tant de nosaltres t'he volgut cridar 
Per aquí és un desastre, entre renous i obres i així com 
van les coses, tant sols podem deixar els regalets enmig 
dels carrers. Quin gust que pas quan veig que els trepitja 
un alemanot quan surt del bar! No entenc res del que diu 
però m'ho imagino! Ja tenc ganes de que venguin a 
estiuejar els meus veïns per a poder-los emprenyar 

Una plaça entravesada 
No m'agrada, ho de dir clarament i davant de tot. 
La retorma que s'ha fet a la plaça de l'Orient trob, 

i és una opil1ió personal, una tudada de doblers i la pèrdua 
d'una bona oportunitat per a dotar al poble d'una infraes
tructura bàsica. S'ha feta depressa, com quasi tot el que 
afecta al Pla Mirall a Capdepera i Cala Rajada i pens que 
ha privat més el caire electoralista, tenir coses per inau
gurar just abans de les eleccions, que la millora real. 

La Plaça de l'Orient necessitava ma de metge. 
És evident, i no de bades fa dos anys un bon grapat de 
ciutadans i ciutadanes demanaren una plaça pel al 
poble("L'Orient, una plaça per a tots" crec que era el 
missatge), que aquell carrer ample i curt en el qual s'havia 
convertit era impresentable. Com impresentable és que 
encara Capdepera no disposi d'una plaça cèntrica on la 
gent es trobi, on els nins puguin jugar i els vells passejar. I 
la reflexió tant val per Plaça de l'Orient com pel Sitjar, o la 
Constitució. 

Cap d'elles mereix el nom que tenen, més correcte 
seria anomenar-les aparcaments enlloc de plaça. 

I quan la reforma de la plaça de l'Orient 
començava a agafar forma, i alhora s'eliminaven els 
elements més característics (el pedrís i l'aljub, Quina mania 
d'eliminar els elements peculiars i emblemàtics del poble!), 
és lógic que alguns veïns s'atrevessin a manifestar la 
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començant a lladrar a les tres, és I 'hora millor per a que 
s'afanyin a denunciar-me a la policia ! Però no et 
preocupis, de moment no passa res. La temporada passada 
me'n posaren cinc i vaig gaudir com un boig. 

Per altra banda amb un parell d'amics hem pensat 
fer un grup per presentar-nos a les eleccions municipals, 
segur que com a mínim treurem tres de "cancejals" , i 
llavors pactarem amb els qui ens deixin lladrar més, i més 
fort. Com ja saps coses per arreglar n'hi ha moltes, però 
el principal és defensar uns quants amics que viuen pel 
carrer de les Roses, carrer convertit en autopista i onl' altre 
dia atropellaren en Lleó. Ens hem promès que si entram 
a ''l'Injustament" anirem en peregrinació a veure un tal 
Verger, que segurament ens donarà quatre ossos per xupar 

- Ja està hé Xerrameca, que me tens mareja
da. Per la meva zona de Cala Mesquida els regalets 
es poden deixar a qualsevol lloc, ja que el desastre és 
tan gros que ni es noten. .. Tant és així que m 'estimo 
més estar fermada abans que amollada. Res, esper 
que quan tot estigui empast~lat ens poguem trobar 
lladrar de les eleccions i fèr alguna serenata, que és 

lo nostro. 

Bartomeu Puig Pastor 

seva protesta, en forma de pancarta, expeditivament re
primida (alguns recordaren etapes polítiques anteriors). 
Ara m'informen que el batle ha accedit a que la plaça un 
dia sigui peatonal (Per què no ho manifestà al plenari, pocs 
dies abans, quan se'l demanà una definció al respecte ?) i 
um:s gaveles i més bancs, per tant part del que se 
demanava s'ha aconseguit.. Però si és així jo voldria fer 
unes preguntes ... 

- La plaça de l'Orient, peatonal, pot aceptar-se 
així com està? Pens que seria de les places més lletges de 
Mallorca. 

- Perquè primer no es pensà quina utilitat tendría 
la plaça de l'Orient (ja està bé de canviar segons bufi el 
vent!) i després encarregar el projecte ? No és igual fer 
una plaça pensada per aparcar i passar cotxes - projecte 
anterior- que una pensada per a que la gent pugui estar, 
és evident. I la reforma actual està pensada per aparcar i 
passar cotxes. S'ha de fer un altre projecte més adequat? 

- Passarà ,a la plaça de l'Orient, el que passa a la 
plaça dels Mariners? És a dir ... És tractava, únicament, 
d'agrandir les terrasses dels bars ? I que consti que pens 
que hi ha d'haver taules i cadires, però limitant l'espai 
d'ocupació al que havia abans. 

En definitiva, no vos pareix que no se pot anar 
així, improvisant, amb els doblers dels ciutadans? No de 
bades la gràcia diuen que costarà més de 25 milions, i tots 
sabem d'on surten. 

Paco Galiàn 
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Un dia sense 
car constantment les infraestructures viàries amb el 
consum de territori que això requereix. 

Estam en un moment de canvi de mentalitats i el 
component ambiental està més arrelat en la nostra societat 
a tots els nivells, administracions , empresaris, ciutadans i 
ciutadanes, en conseqüència feim una crida a la reflexió 
personal per fomentar un comportament que es traduexi 
en un ús més racional del cotxe. 

cotxe 
En els darrers anys l'ús del cotxe particular s'ha 

generalitzat fins al punt que s'ha convertit en un element 
que lluny de suposar una millora ha esdevingut una 
incomoditat 

Encoratjam per tant que el dijous dia 29 d'abril els 
ciutadans i ciutadanes de Mallorca deixin el seu cotxe pera 
utilitzar altres mitjans de locomoció, transport públic, 
bicicletes, o simplement a peu, formules de mobilitat que 
presenten una qualitat ambiental més elevada. 

Si aconseguim 
un ús més racional dels 
vehicles partiuclars, 
estalviaríem energia i 

La utilització del cotxe particular ha assolit uns 
nivells extrems que ha repercutit negativament en ala 
qualitat de vida, ha contribuït a augmentar la contaminació, 
tant acústica com atmosfèrica, i ha estat responsable , en 
part , de l'increment en el nombre d'accidents de trànsit 
amb l'impacte social i humà que això comporta. 

participarem en el \.. 
~ 

desenvolupament d'un ~ 

A tot això cal afegir que les estructures urbanes 
no estan adaptades al volum de trànsit actual la qual cosa 
provoca greus col·lapses circulatoris, sobretot als nuclis 
antics de població. precisament el llocs on es fa necessari 
garantir un clima tranquil. igualment aquest augment 
vertiginós en l'ús dels vehicles partic11lars exigeix modifi-

model més sostenible 
dels nostres pobles 
ciutats . 

Cap Vermell s'ha adherit a la convocatòria del Servei 
de lv! e di Ambient del consell Insular, publicant aquest man(fest. 

r ~ 

Diumenge dia 2 de maig, correllengua Sortida de Cala Rajada a les 10 hores 

Nota de Premsa de l'Obra Cultural Balear O 
Avui, 19 d'abril de 1999, i durant 

una hora, Antoni Mir, Josep Melià i Maties 
Oliver , representant de l'Obra Cultural 
Balear i de l'Associació Voltor, entitats 
destinatàries de l'ordre de tancament del 
Secretari General de Telecomunicacions, 
han explicat a la Delegada del Govern Cen
tral a Balears, Catalina Cirer, els antecedents 
i les circunstàncies de la situació de 
legalitat legitimitat de les reemissions de 
TV3, C3 3 i C9, que varen començar l'estiu 
de 1985, i que ara han estat "detectades" 
pels serveis perifèrics de 
Telecomunicacions. 

Catalina Cirer ha assegurat als 
reunits que no tenia cap notícia o indicació 
sobre aquesta ordre, i s'ha compromés a 
fer les gestions i informes que siguin 
necessaris perquè no provoquin l'efecte 
pretès, que seria greument perjudicial per 

a la societat balear. L'OCB/Voltor entén a 
més a més que l'aplicació de l'obsoleta 
teoria que les emissions de Catalunya i 
València no es poden rebre més enfora dels 
seus territoris suposaria que les 
reernissions de TV3, C33 i C9 que fa el 
Govern Balear a Menorca i Eivissa, i de 

Comunitat. , i que és exigida per la Llei de 
Normalització Lingüística de 1986, fent-se 
primer a ytravés de Conveni amb el Govern 
Ballear i posteriorment amb el Consell de 
Mallorca. 

Palma 19 d'abril de 1999 

Notícies 9 a totes les Balears, s'haurien r """ 
d'aturartambéimmediatament. Dissabte, 8 de rnaig 

Mir,MeliàiOliverhanfetavinent a ~eS 18 hores 
a la Delegada (a qui agraeixen el seu interès 
i comprensió de la situació) que segons Gra 11 
allò pactac al seu dia amb els màxims 
representants de l'Administració Central Caòena Humana 
competent a Madrid i a Balears es varen 
sol-licitar prèviament les atribucions de 
freqüència i potència per a cda canal de 
TV, encara no contestades, i que aquesta 
recepció es va fer amb l'acord de totes les 
forces polítiques i socials de la nostra 

Per Mallorca . Per la 
Llengua 

Vine a dir Prou 
Diada Popular 99 

\.. 



Gloses 

El siurellet 

Amb les gloses que reproduïm 

seguidament, el nostre col·laborador i 

amic, Miquel Lliteres "Catoi", obtingué 

l'Accèsit del Certamen Literari de 

Castellitx (Algaida), amb data 6 d'abril 

de 1999, en la categoria de poesia popu

lar. 

Cap Vermell no vol deixar 

l'oportunitat de donar-li l'enhorabona pel 

premi i per la seva consolidació com a 

glosador 

Jo tenia un siurellet 
que per lo bé que xiulava 
per on sa vull a anava' 
duia dins un sarronet. 

Melodiós com un canari 
esbrinat qual jovencell 
i més pintat que un ramell 
quan el reguen a diari. 

Generós molt s 'hi portava 
era per mi un tresor 
triplicat valia amb or 
les deu unces que pesava. 

Ouan a xiular el convidava 
sols només l'hi feia dir 
ala siurell, torna-mi I 
i alegretja se posava. 

E rem dos companys fidels 
ambdòs ben compenetrats 
delitosos i empenyats 
preservar les nostres arrels 

I per places i cantons 
tot era gent que badava 
i ajo me queia la bava 
deferfruir els minyos 

I els majors també gaudien 
defer bauxa de carrer 
no tenien res que fer 
i veientfruirfruien. 

Però els vents de ma fortuna 
el rumb varen capgirar 
i per mi lafesta acabar 
quedant més sols que la una. 

D'aquell regal dels padrins 
no en canten galls ni gallines 
idò jugant unes nines 
el meferen mil bocins. 

Siurell et cents d'alegries 
en la vida m'has donat 
i ara sols el record grat 
resta de tes fantasies. 

I anyorant el temps passat 
me lament cada horabaixa 
com un quisso coa baixa 
grinyola quan l'han tupat. 
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Nomenament 
Ens hem assabentat que el nostre 

company Andreu Genovard Grell, rector de 
la parròquia de Capdepera i coZ.Zaborador 
habitual de Cap Vermell, Faxdepera , 
Bellpuig i altres publicacions illenques, ha 
estat nombrat vicari episcopal, la qual cosa 
vol dir que haurà d'abandonar la seva tasca 
a la parròquia de Sant Bartomeu. 

Sens dubte aquest càrrec de 
responsabilitat en l'esglèsia mallorquina 
serà molt grat~ficant i alhora un repte, pel 
qual no dubtam es troba capacitat. 

Sabem que, aquí, deixarà molts 
d'amics, i esperam que ens ccontinui remetent 
els seus escrits, fèts des de l'òptica cristiana, 
amb una h-umanitat senzillessa 
característiques. 

Pel proper mes confiam ampliar la 
notícia. 




